
خبر خوش به مشمولان سهام عدالت؛

احتمال واریز مرحله نخست سود سهام عدالت ۱۴۰۰ 

مدیر عامل شرکت توانیر:

قطع برق مشترکان خانگی در دستور کار قرار نگرفت

 علیزاده نماینده مجلس شورای اسلامی:

افزایش فروش نفت و جلوگیری از خام فروشی با سهامداری در
گروه اقتصادی - مشاور رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: اگر شرکت های سرمایه پذیر سهام عدالت  پالایشگاه های فراسرزمینی

همکاری لازم را انجام دهند، امکان دارد واریز امسال سود سهام عدالت طی دو مرحله مثلا پایان پاییز ۱۴۰۱ و انتهای 
زمستان ۱۴۰۱ پرداخت شود.

»پیمان حدادی« درباره بازگشایی نماد شرکت های سرمایه گذاری استانی اشاره کرد و افزود: در این زمینه در ابتدا 
باید زمان برگزاری مجامع شرکت های سرمایه گذاری استانی سهام عدالت مشخص شود.

وی اظهار داشــت: با مشــخص شدن تاریخ برگزاری مجامع توسط شورای عالی بورس، سازمان بورس آمادگی 
برگزای این مجامع را دارد. حدادی با بیان اینکه پیش بینی می شــود ســود ســهام عدالت دو برابر و به ۶۰ همت برسد، 
تصریح کرد: سهامداران سهام عدالت یک میلیون تومانی حدود ۲ میلیون تومان و سهامداران ۵۳۲ هزار تومانی در حدود 

یک میلیون و یکصد هزار تومان سود سهام عدالت دریافت خواهند کرد.
مشــاور رئیس ســازمان بورس در امور سهام عدالت در ارتباط با زمان اجرایی شدن سود سهام عدالت گفت: اگر 
شــرکت های ســرمایه پذیر سهام عدالت همکاری لازم را انجام دهند، امکان دارد برنامه ریزی به نحوی انجام شود که 

واریز سهام عدالت طی ۲ مرحله، مثلا انتهای پاییز ۱۴۰۱ و انتهای زمستان ۱۴۰۱ پرداخت شود.

گروه اقتصادی - مدیرعامل شــرکت مدیریت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران گفت: امســال قطع برق 
مشترکان خانگی در دستور کار قرار نگرفت و تنها فرهنگ سازی صورت گرفت.

آرش کردی در نشســت خبری، افزود: تابســتان امسال با فرهنگ سازی صورت گرفته، مردم همکاری خوبی با 
صنعت برق داشتند، به گونه ای که هرجا نیازی به مصرف نداشتند، انجام ندادند.

وی ادامه داد: همین همکاری ســبب شد تابستانی بدون مشکل تاکنون سپری شود.مدیرعامل توانیر خاطرنشان 
کرد: مدیریت مصرف صورت گرفته سبب شد از حدود ۳۹ میلیون و ۶۰۰ هزار قبض صادر شده ۴۲.۴ درصد مشمول 
پاداش مصرف شوند.کردی با بیان اینکه امسال بالای ۸۰۰ میلیارد تومان باید پاداش به مشترکان کم مصرف پرداخت 
شــود، گفت: امســال یک هزار و ۱۸۰ مگاوات فقط مدیریت مصرف از ســوی مردم محقق شد.وی افزود: تنها زیر ۲ 
درصد مشــترکان بالاتر از الگو مصرف داشتند که با قبض های پلکانی مواجه شدند.مدیرعامل توانیر خاطرنشان کرد: 

امسال رعایت عدالت در همه بخش ها مورد تاکید قرار گرفت.

گروه اقتصادی -  یک نماینده 
مجلس شــورای اســلامی گفت: در 
شرایطی که تاسیس پالایشگاه هزینه 
زیادی دارد، می توان با صدور خدمات 
فنی و مهندســی به دیگر کشورها از 
پالایشــگاه های فراسرزمینی استفاده 
کنیــم که هــم فروش نفت کشــور 
افزایش می یابد و هم از خام فروشــی 

جلوگیری می کند.
ناگفته پیداســت که برای کشور 
نفت خیزی مانند ایران، فروش نفت 
یکــی از مهم ترین راه های کســب 
درآمد اســت و با توجه به تحریم ها، 
نمی توانیــم به راحتی نفت خود را به 
فروش برســانیم؛ امــا اخیراً موضوع 
خنثی ســازی تحریم هــای نفتی در 

دستور کار قرار گرفته است.
به عقیده کارشناســان دوری از 
خام فروشی و ایجاد ارزش افزوده در 
این زمینه ضرورت امروز کشور است 
که منافع ما را برآورده می کند؛ اما این 
امر مستلزم ساخت پالایشگاه است که 
سرمایه گذاری هنگفتی را می طلبد. به 
همین دلیل سیاســت گذاران به فکر 
راه های جایگزین همچون اســتفاده 

از پالایشگاه های فراســرزمینی و یا 
نیمه کاره کشــورهای دوســت برای 
پالایش نفت کشــورمان افتاده اند که 
اخیــراً وزارت نفت قراردادی در این 
زمینه با کشور ونزوئلا به امضا رسانده 

است.
 »علی اکبر علیزاده برمی« نماینده 
مردم در مجلس و  عضو کمیســیون 
کشــاورزی، آب و منابــع طبیعی در 
خصــوص خام فروشــی نفت و گاز 
اظهــار کرد: خام فروشــی انرژی به 
ضرر کشور است، زیرا می توانیم ده ها 

مشــتقات دیگر از آنها تولید کنیم و با 
ارزش افزوده بسیار بالاتری بفروشیم.
وی تاکید کرد: اما با خام فروشی 
نفــت و گاز، دوباره باید فرآورده ها را 
با قیمت گزافی از خریداران نفت خام 
خریداری کنیــم؛ این به معنای ضرر 

است.
عضو کمیســیون کشــاورزی 
مجلــس گفت: اســتفاده از ظرفیت 
پالایشــگاه های فراســرزمینی برای 
اجتناب از خام فروشــی یک راه حل 
اســت. در شــرایط فعلی که تحریم 

هستیم و تأســیس پالایشگاه هزینه 
زیادی می طلبــد، می توانیم با صدور 
خدمــات فنی و مهندســی به دیگر 
کشورها از پالایشگاه های نیمه فعال 

آنها استفاده کنیم.
علیــزاده برمی ادامــه داد: با این 
روش فــروش نفت کشــور افزایش 
می یابــد و این رویکرد باید توســعه 
پیــدا کند. می توان گفت که مهم ترین 
دســتاورد حوزه انرژی دولت در یک 
سال اخیر همین موضوع بوده است. 
اصــل موضوع این اســت کــه باید 
بپذیریم خام فروشی بدترین ضربه به 
کشور اســت و برای حل آن راه های 
زیــادی وجود دارد کــه یکی از آنها 
استفاده از پالایشگاه های فراسرزمینی 

است.
از  اســتفاده  افــزود:  وی 
پالایشــگاه های فراســرزمینی اقدام 
درستی است و می تواند مورداستفاده 
قرار بگیرد؛ اما مهم این است که فقط 
به ایــن روش اکتفا نکنیم؛ بلکه به آن 
به عنــوان یکی از راه حل های موجود 

نگاه کنیم.
این نماینده مجلس در خصوص 

تلاش های دولت ســیزدهم در زمینه 
بازارســازی بــرای فــروش نفت، 
خاطرنشــان کرد: باید در نظر داشته 
باشــیم که دولت سیزدهم یک ویرانه 

ورشکسته را تحویل گرفت.
علیزاده برمی به جود مشکلات 
جدی در ارتباط با بنزین اشــاره کرد 
و گفت: بخشــی از ناترازی فعلی به 
فرهنگ مــا در اســتفاده از این ماده 
سوختی برمی گردد که باید حل شود 
و بخش دیگــری از آن به صنعت بر 
می گردد، زیرا خودروهایی در کشور 
داریم که مصرف بسیار بالایی دارند، 
بــرای حل این موضوع نیز باید چاره 

اندیشی کنیم.
وی بیــان کــرد: اســتفاده از 
شــرکت های دانش بنیان می تواند در 
این زمینه کارســاز باشد. این مسایل 
سیاست هایی هستند که در درازمدت 
در یک مجموعه منسجم باید در پیش 
گرفته شــود، اما بــرای رفع ناترازی 
بنزیــن در کوتاه مــدت می توانیم از 
ظرفیــت خروجی پالایشــگاه های 
فراســرزمینی که با آن هــا همکاری 

داریم، استفاده کنیم.

اقتصادی6

گروه اقتصادی - بازار مســکن 
طی یک سال گذشــته باز هم با رشد 
قیمت روبرو شده و آمار ها هم حاکی 
از آن اســت که این بازار در مقایسه با 
سال های گذشته روند صعودی داشته 

است.

مرکــز آمار که چنــد ماهی بود 
گزارشــی از آخرین روند معاملاتی 
مســکن ارائه نمی داد، به تازگی اعلام 
کرده است که متوسط نرخ مسکن در 
تهران به ۴۲ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان 
رســیده اســت که البته بررسی های 

صورت گرفته هم حاکی از آن اســت 
که در یکی دو ماه گذشته متوسط نرخ 
رشــد یک تا دو درصد افزایش یافته 

است.
مقام معظم رهبــری در دیدار با 
اعضای هیئت دولت به عقب ماندگی 

در حوزه مســکن که خود زمینه ساز 
افزایش چشــم گیــر قیمت در حوزه 
خرید وفروش و اجاره شــده اشــاره 
کــرده اند و تاکید بر ســاماندهی این 

بازار دارند.
بســیاری از کارشناسان معتقد 
هستند که اصلی ترین دلیل عدم کنترل 
قیمت ها در بازار مسکن، ایجاد فاصله 
بین عرضه و تقاضا اســت و با توجه 
به آنکه در چند ســال گذشــته میزان 
ساخت وساز در کشور کاهش چشم 
گیری داشــته، نتایج آن هم اکنون در 
این بخش خودش را نشان داده است.

البتــه آقای قاســمی وزیر راه و 
شهرســازی هم بر این موضوع تاکید 
دارد و طی مصاحبه ای اعلام کرده که 
فاصله عرضه و تقاضای مسکن، زمینه  
ساز نابه ســامانی در این بازار شده و 
به زودی خانه هــای ارزان تری را به 

متقاضایان مسکن تحویل می دهیم.
دولت سیزدهم از ابتدای آغاز کار 
خود، ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی 
را کلید زده که تاکنون تنها اراضی یک 
میلیون و ۵۰۰ هزار واحد تامین شــده 
و اصلی ترین مشکل هم در این زمینه 
عدم تخصیص اراضی دستگاه ها برای 
ساخت واحد های نهضت ملی مسکن 

است.
 طبــق قانون تمامی دســتگاه ها 
اراضی خــود را باید برای ســاخت 
راه  وزارت  اختیــار  در  مســکن 
وشهرســازی قرار دهند و در صورت 
عدم تخصیص تا پایان شهریور،  اسناد 
تمامی این اراضی به اســم وزارت راه 

وشهرسازی خواهد شد.
وارد شدن شوک به بازار مسکن 

با ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی
به گفتــه اقبال شــاکری عضو 
کمیســیون عمران مجلس، در حوزه 
خرید و اجاره مســکن مشــکلاتی 
وجــود دارد و با ســاخت ۴ میلیون 
واحد مسکونی در قالب طرح نهضت 
ملی مسکن، شــوک شدیدی به بازار 
وارد می شــود، اما به شرطی که نتیجه 
ساخت این واحد ها ، عرضه مسکن  با 
قیمت مناسب و برای دهک های پایین 

جامعه باشد.
عضو کمیســون عمران مجلس 

گفت: مسکن به هر شکلی تامین شود 
می تواند بر بازار اثر گذار باشد، اما نباید 
برای این ۴ میلیون واحد مســکونی 
میزان آورده متقاضیــان بیش از ۲۰۰ 
میلیون تومان باشــد و از سوی دیگر 
اقساط این واحد ها هم نباید بیش از ۲ 

میلیون تومان شود.
شــاکری گفــت: وزارت راه و 
شهرسازی و دولت باید برنامه ریزی را 
به گونه ای انجام دهند که این واحد ها 

به دست افراد فاقد مسکن برسد.
 طبق آمار معاملات مسکن، مرداد 
امسال متوســط قیمت آپارتمان های 
مســکونی شهر تهران نســبت به ماه 
گذشــته ۱.۸ درصد افزایش داشــته 
اســت. این در حالی اســت که تورم 

ماهانه تیرماه نســبت به خرداد امسال 
۸.۳ درصــد بود که این شــاخص در 
مرداد نســبت به تیرمــاه ۶.۵ درصد 
کاهش داشــته و نشان دهنده کاهش 

تورم ماهانه مسکن است.
بر اساس اعلام مرکز آمار، تورم 
نقطه به نقطه مســکن شامل مقایسه 
قیمت مسکن در مرداد امسال نسبت 
بــه مرداد ســال گذشــته ۴۴ درصد 
افزایش داشــته است. همچنین تورم 
ســالانه مسکن که شامل درصد تغییر 
میانگین شاخص قیمت مسکن در یک 

ساله منتهی به مرداد امسال است ۲۸.۴ 
درصد اعلام شد.

در این شــرایط ســاخت وساز 
می توانــد زمینه ســاز افزایش تولید 
مســکن در کشور و کاهش قیمت آن 
شــود، اما نباید در این بخش حضور 
پررنگ دلالان و محتکران مســکن و 
همچنین عدم همــکاری بانک ها در 
پرداخت تســهیلات مسکن را نادیده 

گرفت.
جاخالــی دادن بانک ها به 

طرح نهضت ملی مسکن
در حالــی ۲۶ بانک و موسســه 
اعتباری عملکرد چندانی در پرداخت 
وام به طرح نهضت ملی مســکن ارایه 
نکرده انــد که طبق اعلام مســئولان 

سهمیه ۶۳ هزار میلیارد تومانی بانک 
مسکن رو به اتمام است.

پس از تصویــب قانون جهش 
تولیــد و تامین مســکن ۲۷ بانک و 
موسســه اعتباری مکلف به پرداخت 
تســهیلات این طرح شدند. برای هر 
بانک نیز سهمیه ای جداگانه تعیین شد. 
بیشترین سهمیه مربوط به بانک مسکن 
با ۶۳ هزار میلیارد تومان بود، دو بانک 
دولتی دیگر هرکدام پرداخت ۴۲ هزار 
میلیارد تومان را بر عهده گرفتند. اعداد 
و ارقام متفاوتی نیز برای دیگر بانک ها 

تعیین شد که از ۳۰ میلیارد تومان تا ۳۹ 
هزار میلیارد تومان را شامل می شود.

طی حــدود یک ســال اخیر و 
آن طور که از صحبت های مســئولان 
شنیده می شود بانکها عملکرد چندانی 
درخصوص پرداخت تسهیلات طرح 
جهش تولید مســکن ارایه نکرده اند. 
البته حدود یک ماه قبل سهمیه وام دو 
بانک به بانک مسکن سپرده شده که آن 
هم رقم چندانی نیست؛ تکلیف یکی 
از آنهــا  ۷۲ میلیارد و دیگری موظف 

به پرداخت ۷۵ میلیارد تومان است.
حالا مدیرعامل شــرکت عمران 
شــهرهای جدید اعلام کرده که سهم 
بانک مسکن در اجرای طرح نهضت 
ملی رو به اتمام است و ما برای تسریع 

در تکمیــل پروژه ها به کمک ســایر 
بانک ها نیاز داریم.

اما سوال این است که با وضعیت 
بی میلی بانک ها در پرداخت وام های 
بلندمدت به بخش مسکن، آیا می توان 
انتظار داشــت فرآیند پرداخت وام به 
بزرگ تریــن پروژه دولت ســیزدهم 

تسریع شود؟
گفته می شــود اخیرا بانک ملت 
اجرای پروژه های نهضت ملی مسکن 
را بر عهده گرفته و شرکت ساختمانی 
زیرمجموعــه این بانــک وارد حوزه 
ســاخت شده اســت. البته بنا به گفته 
علیرضا جعفری ـ مدیرعامل شرکت 
عمران شهرهای جدید، بانک ملت در 
حال حاضر به عنوان یکی از بانک های 
عامــل در پرداخت تســهیلات طرح 

نهضت ملی مسکن به شمار می رود.
آخرین وضعیت پروژه نهضت 
ملی مســکن نیز حاکی از آن اســت 
کــه بــرای ۱.۷ میلیــون واحد زمین 
اختصاص یافته اســت. بــرای ۶۲۱ 
هزار واحد پروانه صادر شــده، ۶۲۲ 
هزار متقاضی در بانک مســکن افتتاح 
حســاب کرده اند و بیش از ۴۳۰ هزار 
واحد به مرحله فونداســیون رسیده 

است.
با ایــن وجود علاوه بــر انتظار 
پرداخــت آورده به موقــع از ســوی 
متقاضیان، انتظــار می رود بانک ها در 
پرداخت وام های این پروژه همکاری 
بیشتری داشته باشند؛ بخصوص آن که 
طبــق وعده وزیر راه و شهرســازی، 
پروژه ها در شروع کار با استفاده از وام 
بانکی پیش برود تا متقاضیان نسبت به 

این طرح خوشبین شوند.

جاخالی دادن بانک ها به طرح نهضت ملی مسکن؛

چرا بازار مسکن با وجود طرح 
نهضت ملی مسکن عقب ماند؟
در حالی که دولت طرح نهضت ملی مسکن را کلید زده اما بازار مسکن همچنان دچار عقب ماندگی است که

 باید با کاهش فاصله عرضه و تقاضا و افزایش ساخت وساز به تعادل برسد.

 
گروه اقتصادی - ۴ ســال از 
ممنوعیت واردات خودرو می گذرد 
و از ۱۲ هزار خودرویی که به دلایل 
قانونــی اجازه ترخیص نداشــتند، 
۲ هــزار خودرو همچنــان در بنادر 
مانده اند که ترخیص آنها نیاز به تدبیر 

دولت و قوه قضاییه دارد.
در ســال ۹۷ بــه دنبال خروج 
آمریکا از برجام و تشدید تحریم ها، 
شــورای هماهنگی اقتصادی سران 
ســه قوه به منظــور صرفه جویی در 
منابع ارزی، واردات برخی از کالاها 
از جمله خودرو را ممنوع اعلام کرد. 
در آن ســال حدود ۱۲ هزار دستگاه 
خودروی وارداتی به دلیل ممنوعیت 

اعمال شده، امکان ترخیص نیافتند 
و در اماکــن بنــدری و گمرکی دپو 
شــدند. بــا توجه به حجــم بالای 
خودروها دولت قبل تصمیم گرفت 
اجازه انجــام تشــریفات از جمله 
تاییدیه استاندارد و اظهار به گمرک 
و پرداخــت حقوق ورودی را برای 
خودروهای دارای ثبت ســفارش و 
در نهایــت ترخیص را صادر کند که 
در همیــن رابطه نیز حدود ۱۰ هزار 
دســتگاه خودرو ترخیص شــدند 
اما همچنان حدود ۲ هزار دســتگاه 
خــودروی دیگر در اماکن بندری و 

گمرکی دپو شده اند.
بر این اساس، با توجه به اینکه 

اخیراً دولت لغو ممنوعیت واردات 
را تصویــب کرده و مقرر شــده تا 
ســقف ۲۰ هزار یــورو خودروی 
خارجی وارد کشور شود، لازم است 
که وضعیت خودروهای دپو شده نیز 

تعیین تکلیف شود.
ترخیــص  شــرایط 
خودروهای دپو شده در اماکن 

بندری
در این راســتا، روح الله لطیفی 
ســخنگوی گمرک ایران اظهار کرد: 

از حــدود ۲ هزار و ۲۰۰ خودرویی 
کــه در اماکــن بنــدری و گمرکی 
مانده اند که ســه دسته هستند؛ دسته 
اول حدود ۹۰۰ دســتگاه فاقد ثبت 
سفارش هســتند؛ دسته دوم حدود 
هزار خودرو هستند که ثبت سفارش 
داشــتند اما پرونده قضائی دارند که 
این شــاکی یا از طرف حاکمیت یا 
به صورت خصوصی بوده اســت، 
بنابرایــن دســته دوم خودورهای 
دارای پرونده قضائی هســتند. دسته 

ســوم نیز شامل حدود ۲۰۰ دستگاه 
خودرو هســتند که ۱۴۰ دستگاه آن 
مربوط به منطقه آزاد اروند می شــود 
که یا بالای ۲۵۰۰ ســی سی است و 
یا ســاخت آمریکا و یا به ســفارش 
آمریکا هستند، در همین گروه چند 
خــودرو هم مربوط به قبل از ســال 
۹۳ می شــوند که همین ویژگی ها را 

دارند.
وی افزود: اگر سیاست گذاران 
ثبت سفارش را برای ۹۰۰ خودرویی 

که ثبت ســفارش ندارند اما قبل از 
بحران ارزی سال ۹۷ ارزشان تأمین 
شــده بود مجاز کنند، می توانند وارد 
چرخه تشــریفات ترخیص شوند، 
باید اشــاره شود که اگر کالایی ثبت 
سفارش، منشأ ارز و قبض انبار معتبر 
نداشته باشــد در گمرک نمی تواند 
اظهار شود، اما این خودروها عموماً 
قبض انبار و منشأ ارزشان تأیید شده 

و فقط ثبت سفارش ندارند.
لطیفی ادامه داد: وضعیت هزار 

خودرویــی که پرونده قضائی دارند 
را بایــد از طریق قوه قضائیه پیگیری 
کرد. اگــر صاحبین کالا رأی برائت 
بگیرنــد می توانند خودروهای خود 
را ترخیص کنند. تاکنون حدود ده ها 
دستگاه از این خودروها رأی برائت 
گرفته اند و ترخیص شــدند و روند 
ترخیص این نوع خودروها در هر ماه 
بــا اخذ رأی قطعی برائت ادامه دارد 
اگر چه در هر ماه این میزان انگشت 

شمار باشد.
وی افزود: همچنین طبق قوانین 
کشــور ورود خودروهایی که بالای 
۲۵۰۰ سی سی و یا امریکایی و یا به 
سفارش آمریکا هستند ممنوع است 

اما باز هم بســتگی به نظر سیاست 
گــذار تجارت خارجــی و واردات 
دارد و اگر اجــازه ترخیص بدهند، 
گمــرک به عنوان مجــری قوانین و 

مصوبات آماده ترخیص است.
ســخنگوی گمرک ایــران در 
مورد اینکه آیا خودروهای دپو شده 
به ســازمان اموال تملیکی ســپرده 
می شــوند یــا خیر، تصریــح کرد: 
خودروهایی که مشکل قضائی دارند 
اگر در دســته بندی کالاهای قاچاق 
قرار بگیرند و قاچاق بودن آنها ثابت 
شود، به سازمان اموال تملیکی سپرده 
شده و تصمیمات در حیطه قانونی آن 

سازمان انجام خواهد شد.

سخنگوی گمرک ایران اعلام کرد:

شرایط ترخیص ۲ هزار خودروی خارجی دپو شده

گفته می شود اخیرا بانک ملت اجرای پروژه های نهضت ملی مسکن را بر عهده گرفته و 
شرکت ساختمانی زیرمجموعه این بانک وارد حوزه ساخت شده است. البته بنا به گفته 
علیرضا جعفری ـ مدیرعامل شرکت عمران شهرهای جدید، بانک ملت در حال حاضر به 
عنوان یکی از بانک های عامل در پرداخت تسهیلات طرح نهضت ملی مسکن به شمار می رود.

گروه اقتصادی - یک کارشناس 
اقتصادی اظهار داشت: در اینکه آمار 
در ایران کاملا سیاســی است اصلا 
تردیــدی وجــود نــدارد و معتقدم 
آمارهایی که به صورت رسمی منتشر 
می شــوند، به صورت کافی و وافی 
قابل اســتناد نیستند و تصویر واقعی 
از وضعیت جامعه را نشان نمی دهند 
و تجربه زیسته مردم و افرادی که در 
ایران زندگی می کنند با آمارهایی که 
منتشــر می شــود تفاوت های بسیار 

زیادی دارد.
حسین راغفر درباره اختلافات 
مســئولان دولت قبل و فعلی نسبت 
به نرخ تورم اظهار داشت: از آنجایی 
که آمــار در اختیار دولت اســت و 
دستگاه های دولتی مسئول تهیه آمار 
هســتند هر چند که می توان درباره 
کیفیــت آمار صحبــت و اظهار نظر 

شــود که بخشی از آن هم کاملا قابل 
اثبات است اما به هر حال این آمارها 
وضعیت اقتصاد کشور را نمایندگی 

نمی کنند.
وی بــا تاکید  بــر اینکه درباره 
دســتکاری آمار اصلا نباید تردیدی 
داشــت، ادامــه داد: همــه دولت ها 
هم مدعی  هســتند که آمار در دوره 
مدیریت آنها دســتکاری نشده  است 
امــا این ادعــا واقعیت نــدارد. البته 
موضوع فقط آمار نرخ تورم نیســت، 
آمارهــای دیگری از شــاخص های 
اقتصاد کلان و مســائل پولی هستند 
که از ســال ۱۳۹۴ به بعد دیگر منتشر 
نشــده اند و بانک مرکزی انتشار این 
آمار را متوقف کرده اســت، در حالی 
که این شاخص ها اساسا محرمانه هم 
نیســتند و همچنین برخی از آمار هم 

تولید نمی شوند.

این کارشناس اقتصادی گفت: 
در اینکه آمار در ایران کاملا سیاســی 
اســت اصلا تردیدی وجــود ندارد 
و معتقــدم آمارهایــی که به صورت 
رسمی منتشــر می شوند، به صورت 
کافی و وافی قابل اســتناد نیستند و 
تصویــر واقعی از وضعیت جامعه را 
نشان نمی دهند و تجربه زیسته مردم 
و افرادی که در ایران زندگی می کنند 
بــا آمارهایی که منتشــر می شــود 

تفاوت های بسیار زیادی دارد.
راغفر افزود: مردم نسبت به آنچه 
که رسما اعلام می شــود، وضعیت 
متفاوتی را مشاهده و تجربه می کنند 
کــه ایــن موضوع شــامل آمارهای 

بیــکاری، تــورم و ســایر آمارهای 
مرتبط به اقتصاد کلان می شــود و تا 
مادامی که یک نظام آماری مســتقل 
نداشته باشیم نمی توان این شرایط را 

بهبود دهیم.
وی ادامــه داد: یــک اشــکال 
اساسی این است که آنچه به مسئولان 
عالی گزارش می شود با واقعیت های 
جامعه متفاوت است و این یک خطر 
بزرگی را در بردارد اینکه مســئولان 
عالــی بــه یکبــاره بــا انفجارهای 
اجتماعی متفاوت رو به رو می شوند 
چراکه تصورشان با توجه به آمارهای 
غلطی که به دستشان رسیده وضعیت 
متفاوتــی از وضعیــت واقعیِ فعلی 

بوده است.
این کارشناس اقتصادی با بیان 
اینکه نظام آماری کشــور مشــکل 
اساسی دارد و هیچ تصویر درستی از 
واقعیت های اقتصاد و جامعه کشور 
ارایه نمی دهد، گفت:  طبیعی اســت 
که دولت ها نســبت به ایــن آمارها 
حساس باشند و برای مثال رشد فقر 
شاخص عملکرد دولت ها محسوب 
می شــود و نشــانه ضعف عملکرد 
اقتصــاد در آن دوره خــاص مربوط  
به دولت خاص است به همین دلیل 
طبیعی اســت که دولت ها سعی کنند 
آماری را منتشر و ارایه کنند که مطابق 

با واقعیت ها نباشد.

راغفر تاکیــد کرد: واقعیت این 
است که برخی از آمارها درباره نرخ 
تــورم ماه های خرداد، تیــر و مرداد 
مطرح شد تاحدودی با واقعیت های 
اقتصاد کشــور بیشتر هماهنگ بود و 
نشان می داد که با آمارهای ارایه شده 
متفاوت اســت که البتــه این آمارها 
از تورم هم بســیار نگــران کننده و 
تکان دهنــده بود اما هیچ تضمینی در 
درســتی آمارها وجود ندارد و عمده 
تولیدکننــده آمارها تحت تاثیر نفوذ 
قدرت و دولت مستقر قرار می گیرند 
و بــه همین دلیل ایــن ابهام هموار 

می تواند وجود داشته باشد.
وی با تاکید بر اینکه از ســوی 

دیگــر بســیاری از آمارهای تولید و 
منتشــر شده آمارهای ناقصی هستند 
و برای بسیاری از حوزه ها هم اساسا 
آماری تولید نمی شــود یا اینکه آمار 
تولید شده را منتشر نمی کنند، اظهار 
داشت: در نهایت نتیجه کار اطلاعات 
نادرستی اســت که از این آمارهای 
ناقص یا بی کیفیت به مسئولان می رسد 
و براساس آن برنامه ریزی  های کلان 
انجام می شــود، صرف نظر از اینکه 
خود برنامه ریزی ها در بســیاری از 
موارد دچار اشــکالاتی است مانند 
همین برنامه هایی که تا کنون ۶ دوره 
از آن می گــذرد و واقعیت ها جامعه 
هر روز بیشــتر نشان می دهند که این 

برنامه ها تناســبی بــا واقعیت امروز 
کشــور نداشتند و ندارند و اثربخش 
هــم نبودند. همه ایــن موضوعات 
ضــرورت تام برای تغییــر در نظام 
آماری کشــور را بیــان می کند و تا 
زمانی که این نظام ساختار حکومتی 
و دولتــی دارد نمی توان انتظار نظام 

آماری سالم را داشت.

راغفر کارشناس اقتصادی  :

آمارها وضعیت اقتصاد کشور را نمایندگی نمی کنند؛ آمار در ایران کاملا  سیاسی است
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